
כלל ישראל האבן באקומען די ציווי צו בויען א משכן, דער 
משכן איז געווען געבויט פון האלץ און ביידעקט מיט גאלד, די 
תורה שרייבט אונז "ועשו ארון עצי שיטים" און אזוי אויך ביי 

אלע כלים זאלן ווערן געמאכט פון עצי שיטים.
דער מדרש דערציילט אונז פון ווי כלל ישראל האבן געהאט 
עצי שיטים, ווייל יעקב אבינו האט מיט גענומען ביימער קיין 
מצרים און עס דארט איינגעפלאנצט, און געזאגט פאר זיינע 

קינדער מ'זאל דאס מיט נעמען ביי יציאת מצרים.
דער בעל הטורים ברענגט אראפ א מדרש פארוואס ס'האט 
געדארפט זיין דווקא "עצי שיטים" כדי מכפר צו זיין אויף די 
שטות פון דער עגל, "שיטים" איז רומז אויף די שטות וואס זיי 
האבן געמאכט ביים עגל, איז דורך די עצי שיטים וועט ווערן 

מכופר די עבירה.
לכאורה איז דאס נישט צום פארשטיין וואס האט צו טוהן 
די נאמען פון די בוים מיט דעם חטא העגל, ווייל דאס הייסט 
עצי שיטים איז דאס מכפר אויפ'ן חטא העגל? ווי אזוי איז דאס 
ווי אזוי קען מען אנרופן אזא שרעקלעכע  מכפר? און בכלל 
עבירה אז דאס איז נאר א שטות – א נארישקייט און נישט 

מער פון דעם?
נאר, וואס הייסט א שוטה? א מענטש וואס טראכט נישט א 
טריט ווייטער וואס ס'וועט ארויס קומען פון ווואס ער טוהט, 
דער מענטש טוהט אן צו טראכטן ממילא קומט ארויס פון 
דעם עבירות, דאס איז וואס חז"ל זאגן אז "אין אדם חוטא אלא 
אם כן נכנס בו רוח שטות" – נאר אין אזא מצב קען א מענטש 

זינדיגן.
ממילא לערנט אונז אויס די תורה אויב איינער האט געהאט 
אויף  געטראכט  אריין  נישט  ער האט  רוח שטות,  א  זיך  אין 
ווייטער און ער האט געזינדיגט, ווי אזוי קען ער דאס פארעכטן? 
וואס איז די וועג ארויס פון דעם, די וועג ארויס איז די "עצי 

שיטים".
ווען יעקב אבינו האט איינגעפלאנצט די ביימער האט ער אונז 

אויס געלערנט צוויי זאכן.
א. אזוי ווי איך פלאנץ יעצט איין די ביימער מיט א ווייטע בליק 
אויף הונדערטע יאהרן ווייטער, אזוי זאלט איהר מאכן אייערע 

מעשים מיט א ווייטע בליק אויף ווייטער.
ב. אויך ווען די ביימער זענען איינגעפלאנצט אין די ערגסטע 
פלאץ טיף אין מצרים, קען מען עס ארויס רייסן און בויען פון 

דעם א משכן.
די "עצי שיטים" לערנען אונז אויס צו קוקן מיט א בליק אויף 
און  אונזערע מעשים,  פון  קומען  ס'גייט ארויס  וואס  ווייטער 
אויך אויב מ'איז א דורך געפאלן און מ'האט זיך איינגעזינקען 
אין די בלאטע קען מען ארויס גיין און זיך דערהייבן פון דארט.

דאס איז די תיקון וואס די עצי שיטים ברענגט אונז אויף די 
די רוח שטות אז  דורך  וואס איז געקומען  די עגל  פון  עברה 

מ'האט נישט געטראכט אויף ווייטער.
אז אויך אין אזא פאל קען מען זיך דערהייבן און בויען א משכן 

פאר השראת השכינה.

זייער  פארנעמט  משכן  דעם  בויען  פון  מצוה  די 
אסאך פלאץ אין די תורה, פינף פרשיות רעדן וועגן 
דעם ענין, אלעס ווערט פונקטלעך ארויס געשריבן 
ווי אזוי צו מאכן און ווי אזוי מ'האט עס געמאכט, 
איז  פארוואס  פארשטיין  צו  שווער  זייער  ס'איז 
ווען  בפרט  ענין,  דעם  ארום  אריכות  גאנצע  די 
געבויעט  איז  משכן  גאנצער  דער  אז  ווייסן  מיר 
געווארן נאר פאר א קורצע צייט ביז מ'וועט אריין 
גיין אין ארץ ישראל און בויען א בית המקדש, איז 
פארוואס איז נישט געווען גענוג צו שרייבן בקיצור 
אז מ'דארף מאכן א משכן? צו וואס פעהלט אויס 

די גאנצע אריכות פון די פסוקים? 

די פסוק הייבט אן "ויקחו לי תרומה" זאגט רש"י 
"לי – לשמי" אז דער משכן מוז זיין לשם שמים, 
און אויב ס'איז לשם אנדערע זאכן איז נישט גוט, 
מ'דארף פארשטיין פארוואס איז דאס נישט גוט? 
די גמרא זאגט דאך "לעולם יעסוק אדם בתורה 
ובמצוות אפילו שלא לשמה שמתוך שלא לשמה 
בא לשמה" דאס הייסט אז יעדע מצוה האט א 
חשיבות אויך ווען ס'איז שלא לשמה, איז וואס איז 

געווען דא אזוי וויכטיג דער לשמה?

שפעטער אין די פסוקים שטייט "ככל אשר אני 
מראה אותך את תבנית המשכן ואת תבנית כל 
כליו וכן תעשו" לכאורה זענען די ווערטער "וכן 
תעשו" איבעריג, דאס קומט דאך גארנישט עפעס 
מחדש זיין? ווייל ס'שטייט שוין איין פסוק פריהער 

אז מ'זאל מאכן די כלים.

*

אין די יאהרן וואס דער רבי רבי אלימלך מיט זיין 
ברודער רבי רבי זושא זענען געגאנגען אין גלות, 
אויף  זושא אמאל אנגעקומען  רבי  רבי  איז דער 
שבת אין א קליינע יידישע שטעטל, פארשטייט 
זיך אז קיינער האט אים נישט געקענט, אין ער 

האט זיך אוועק געשטעלט אין א ווינקל דאווענען 
קבלת שבת אין מעריב אן מ'זאל אים באמערקן.

נאכ'ן  אז  מנהג  א  געווען  איז  שטעטל  די  אין 
און  ארימעלייט  אלע  קומען  צו  פלעגן  דאווענען 
אלע געסט וואס האבן נישט געהאט ווי צו עסן צום 
גבאי, און דער גבאי האט איינגעטיילט פאר יעדער 

בעל הבית א גאסט לויט ווי ס'פאסט פאר אים.

און  פארדאווענט  זיך  האט  זושא  רבי  רבי  דער 
נישט באמערקט אז מ'טיילט איין פאר די געסט 
ווי צו עסן, ווען דער רבי רבי זושא האט געענדיגט 
צו  געענדיגט  גבאי  דער  שוין  האט  דאווענען  צו 
פארטיילן אלע געסט און אלע זענען שוין אהיים 
געגאנגען, דער גבאי האט שוין געוואלט צו שליסן 
דאס ביהמ"ד און פלוצלינג האט ער באמערקט 

רבי זושא ארויס קומענדיג פון זיין ווינקל.

דו  ווען  יעצט?  ביז  געווען  ביסטו  ווי  שלימזל,  דו 
דא  דיר  איך  וואלט  מינוט  צוויי  נאך  ווארטסט 
איינגעשלאסן אין ביהמ"ד ביז מארגן – האט דער 

גבאי אריין געזאגט פאר רבי זושא.

ווי זאל איך יעצט גיין? פרעגט רבי זושא.

דער גבאי איז געווען א געטרייער גבאי און געזוכט 
צו העלפן, האט ער געטראכט ווי קען ער יעצט 

שיקן דער גאסט וואס ער האט יעצט געטראפן.

הער מיך צו – זאגט אים דער גבאי – איך האב דיר 
נישט צו געבן א פלאץ ווי צו גיין, איך האב נאר 
איין עצה, אונזער ראש הקהל איז זייער א וואוילער 
מענטש ער נעמט יעדע וואך אריין אסאך געסט, 
לאזט  ער  פראבלעם,  איין  נאר  דא  ס'איז  אבער 
אריין ביי זיך אין שטוב נאר תלמידי חכמים, אויב 
דו ביסט א תלמיד חכם קענסטו דארט גיין און ער 
וועט דיר שיין אויף נעמען, ביסטו א תלמיד חכם?

ווי אזוי בויעט מען אויף 
אזא פלאץ?
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ניין, איך בין נישט א תלמיד חכם, איך קען נישט ריכטיג לערנען – ענטפערט 
רבי זושא.

אויב אזוי האבן מיר א פראבלעם – זאגט דער גבאי.

אבער לאז יעצט די ענוה אין די זייט, זאג מיר דעם אמת דו קענסט עפעס 
לערנען? 

פון ווי זאל איך קענען?! איך האב קיינמאל נישט געלערנט ווי ס'דארף צו 
זיין.

אויב אזוי איז עס א פראבלעם – האט זיך דער גבאי פארטראכט – ווייסט 
וואס, איך וועל דיר נעמען צום שטוב פון ראש הקהל, דו וועסט זיך זעצן אין 
די זייט, און אזוי וועט ער דיר נישט באמערקן און דו וועסט קענען עסן דארט 

צוזאמען מיט אלע אנדערע געסט.

פון ראש הקהל,  זושא צום שטוב  גבאי האט אריין געפיהרט רבי  דער 
מ'האט  נישט באמערקן,  אים  מ'זאל  זייט  די  אין  געזעצט  אים  ער האט 
אים צוגעשטעלט וויין צו קידוש, אבער אזוי ווי דער רבי רבי זושא האט 
אנגעהויבן קידוש האט ער פארגעסן ווי ער איז, ער האט געפלאמט ווי א 

פייער, די גאנצא הויז האט געציטערט.

ווער איז דער צדיק? האט איינער געפרעגט דעם אנדערן.

רבי זושא האט געענדיגט קידוש, און דער בעל הבית איז צו געגאנגען צו 
אים, שלום עליכם ברוכים הבאים, פון ווי קומט דער רבי?

"איך בין נישט קיין רבי, איך בין א פשוטער יוד".

אבער א תלמיד חכם? – פרעגט דער ראש הקהל.

ניין איך בין א גרויסער עם הארץ.

ס'קען נישט זיין – רופט זיך אן דער ראש הקהל.

נישט  קיינמאל  – איך האב  זושא  – ענטפערט רבי  זאל איך טוהן  וואס 
געלערנט ווי ס'דארף צו זיין פון ווי זאל איך אויב אזוי זיין א תלמיד חכם.

איז וואס זוכסטו דא ביי מיר – וואונדערט זיך דער ראש הקהל – מ'האט דיר 
נישט געזאגט אז ביי מיר קומען אריין נאר תלמידי חכמים?

רבי זושא האט אראפ געלאזט די אויגן און געשוויגן.

הער מיך אויס – זאגט דער בעה"ב – וויבאלד דו ביסט שוין דא, איז אפילו דו 
ביסט נישט ממש א תלמיד חכם וועל איך דיר לאזן, אבער זאג נאר עפעס 

א חידוש און דו קענסט דא בלייבן.

אבער איך האב נישט קיין חידוש, איך ווייס נישט.

עפעס א דבר תורה וואס דו האסט אמאל געהערט.

איך ווייס גארנישט וואס ווילט איהר פון מיר. – ענטפערט רבי זושא.

עפעס פון חומש לפחות – זאגט דער בעה"ב.

איך ווייס גארנישט לאזט מיך לעבן – בעהט זיך רבי זושא.

גיי  מיר,  ביי  בלייבן  נישט  קענסטו   – הבית  בעל  דער  זאגט   – אזוי  אויב 
געזונטערהייט און זוך דיר א צווייטע פלאץ ווי צו עסן.

די בעל הבית'טע האט דאס געהערט און זיך זייער אויף גערעגט אויף איהר 
מאן און אנגעהויבן צו שרייען: בשום אופן, פון מיין שטוב וועט מען נישט 
ארויס ווארפן א הונגעריגער יוד, מילא ווען ער איז נאך נישט געקומען 

פארשטיי איך, אבער אויב ער איז שוין דא זאל ער דא בלייבן.

ס'איז געווארן דארט א גאנצע טימל. דער בעל הבית ווייסט נישט וואס צו 
טוהן.

איינער פון די געסט איז צוגעגאנגען צו רבי זושא און אים געזאגט, זעהסט 
דו  עפעס  זאג  און  אויף  חומש מאך  א  נעם  דא,  טוהסט  דו  וואס  נישט 

הרג'עסט דאך אוועק די גאנצע שלום בית דא.

אבער איך ווייס גארנישט וואס ווילט איהר פון א נעבעכ'דיגער עם הארץ, 
איך קען נאר סידור מיט תהילים און גארנישט מער פון דעם.

אוקעי איז זאג עפעס פון תהילים, די עולם איז הונגעריג.

בסדר פון תהילים וועל איך זאגן – זאגט רבי זושא.

ס'איז געווארן שטיל ער גייט זאגן עפעס א חידוש פון תהילים – לאמיר הערן 
די גרויסע חידושים פון דעם חכם.

רבי זושא האט זיך אויף געשטעלט און געזאגט: איך האב א קשיה פון די 
הגדה של פסח אויף די תהילים.

אין די הגדה של פסח זעהט מען אז הלל איז געווען א גרויסער צדיק, ווייל 
ס'שטייט "זכר למקדש כהלל" איך ווייס נישט ווער ער איז געווען אבער 
אויב מ'מאכט א זכר פאר הלל איז א סימן אז ער איז געווען א גרויסער 

צדיק.

נו, איז וואס איז – רופט זיך אן איינער פון די געסט.

אבער אין תהילים שטייט דאך "כי הלל רשע" אז הלל איז געווען א רשע, 
איז ווי אזוי קען עס זיין?

נארישע  אין א געלעכטער, אזא  גאנצע עולם האט אויס געפלאצט  די 
שאלה האבן זיי נאך קיינמאל נישט געהערט.

און דער רבי רבי זושא בלייבט שטיין מיט די גאנצע ערנסטקייט, און ווארט 
צו ענטפערן זיין חידוש.

נו, נו, אפשר האט אונזער תלמיד חכם אויך א תירוץ? -  שרייט דער בעה"ב 
מיט א געלעכטער.

דער הלל פון די הגדה איז געווען א גרויסער צדיק, והראיה אז ער האט אין 
אנהייב געזאגט "כל דכפין ייתי וייכול אז יעדער וואס וויל קען אריין קומען 

עסן, נישט נאר די תלמידי חכמים.

אבער הלל פון די תהילים איז טאקע א גרויסע רשע ווייל ער מאכט הכנסת 
אורחים נישט פאר די מצוה ער מאכט עס נאר "על תאות נפשו" פאר זיינע 
אייגענע כבוד אין זיינע אייגענע תאות, און אויב ס'קומט א ארעמאן וואס 

קען נישט לערנען ווארפט ער אים ארויס.

די גאנצע געלעכטער האט זיך אפ געשטעלט אין איין מינוט, דער בעל 
הבית האט פארשטאנען וואס אלע האבן פארשטאנען, דער בעה"ב האט 
אבער אויך פארשטאנען אז דער מענטש וואס שטייט דא פאר אים איז א 
אדם קדוש און א באהאלטענער איד, רבי רבי זושא האט באקומען א שיינע 

סעודת שבת פונקט ווי אלע געסט.

נאך די סעודה איז רבי זושא צוריק אין בית מדרש.

דער בעה"ב וואס האט פארשטאנען אז ער האט געטוהן א עוולה, איז ער 
נאך געגאנגען רבי זושא אין ביהמ"ד און שטילערהייט צוגעגאנגען מיט 

פארשעהמטע אויגן און אים געבעטן ער זאל אים מוחל זיין.

פון ווי האט דער רבי געוואוסט אז איך הייס אויך הלל, קיינער קען מיר נישט 
אין דעם נאמען – פרעגט דער ראש הקהל – דער רבי האט רוח הקודש?

זושא האט רוח הקודש? – האט דער רבי רבי זושא אנגעהויבן צו וויינען – 



שאלה: איך בין גאנץ א נארמאלע רוהיגע בחור אין ישיבה, אבער איך האב א גרויסע 
פראבלעם, ס'איז דא א בחור אין ישיבה וואס דערגייט מיר די יאהרן, ער פייניגט מיך אין יעדע 
געלעגנהייט וואס ער האט, סיי מיט די מויל און סיי מיט די הענט, איך וויל נישט אריין גיין אין 
קריגערייען ס'איז נישט מיין שפראך, אבער איך קען עס נישט מער פארטראגן, איך ווייס נישט 
וואס צו טוהן אים אפ צו שטעלן?

תשובה:
אנדערע  א  רודף'ן  וואס  בחורים  אדער  קינדער  פון  פראבלעם  די 
מיר  כדי  פראבלעם.  שועערע  א  און  באקאנטע  א  זייער  איז  קינד 
זאלן קענען טרעפן א עצה וואס צו טוהן אין אזא פאל, מוז'ן מיר 
ערשט אריין טראכטן און פארשטיין צוויי זאכן, איינס פארוואס איז 
דער רודף א רודף? וואס איז גורם פאר א מענטש צו גיין פייניגען 
קומט  וואס  בחור  א  פאר  גורם  איז  וואס  מענטש?  צווייטער  א 
אינדערפרי אין ישיבה לכאורה אויף צו זיצן אין לערנען גייין זוכן 
א אנדערע בחור און אים טשעפען, פארשעמען, און גיסן זיין בלוט 

פאר גארנישט?

די צווייטע זאך וואס מיר דארפן פארשטיין איז, פארוואס איז דווקא 
דורך  אויסגעוועלט  געווארן  ער  איז  פארוואס  נרדף  א  נרדף  דער 
פארלייגט  זיך  ער  האט  פארוואס  נרדף?  דער  זיין  צו  רודף  דעם 
וועלן  מיר  ווען  צווייטער?  א  אויף  נישט  און  אים  אויף  דווקא 
אזוי  ווי  וועג  די  טרעפן  בעז"ה  קענען  מיר  וועלן  דאס  פארשטיין 

ארויס צו גיין פון דעם פראבלעם.

בחור  א  פארשטעלן  זיך  לאמיר  שאלות  די  פארענטפערן  צו  כדי 
אלעס  און  אינדערפרי  אויף  שטייט  ער  ראובן,  רופן  אים  לאמיר 
גייט אים אזוי ווי ער וויל און אזוי ווי ער האט ליב, אלעס איז אים 
צוגעשטעלט די שענסטע אין די בעסטע, ער גייט ארויס פון שטוב 
וואס  חבר  א  נאך  ער  טרעפט  אונטערוועגס  מוד,  גוטע  א  מיט 
שמייכלט צו אים מיט א שיינע גוט מארגן, און א אנדערער וואס 
גיבט אים א קאמפלימענט, ער קומט אן אין ישיבה מיט א גרויסע 
שמייכל ביי זיך אינעווייניג, ס'איז אים גוט מיט זיך, ער איז צופרידן 

מיט זיך.

די זעלבע צייט קומט אויך אריין אין ישיבה א צווייטער בחור לאמיר 
די  נאך  מינוט  א  געשטאנען  אויף  איז  שמעון  שמעון,  רופן  אים 
לעצטע מינוט, און ער האט זיך זייער געיאגט אנצוטוהן אבער ער 
האט נישט געטראפן זיין שיך, און מיט'ן זיכן האט ער בטעות אריין 
ביז  און  זאקן  און געדארפט טוישן  וואסער  נעגל  די  אין  געטרויטן 
ער האט שוין געטראפן וואס ער דארף און זיך אנגעטוהן איז שוין 
געווארן זייער שפעט און ער האט זיך געמוזט ארויס יאגן פון שטוב 
איבערקערעניש  די  אויף  אויפ'ן קאפ  געכאפט  ווען ער האט  נאך 
וואס ער האט איבער געלאזט, שמעון קומט אין ישיבה אנגעצויגן 
האבן  צו  אן  פאריאגט  אזוי  אן  ער  קומט  מאל  אלע  נערוועיז,  און 
צייט צו טרינקען, אלע מאל כאפט ער אויפ'ן קאפ ער וועט קיינמאל 
נישט מצליח זיין צו זיין גוט ווי יעדער, ער שפירט זיך שלעכט מיט 

זיך ער האט זיך פיינט אינעווייניג, ער איז נישט צופרידן מיט זיך.

אזוי ווי ראובן און שמעון טרעטן אריין אין ישיבה קומט זיי פונקט 
אנטקעגן א אנדערער בחור מיט א גלאז קאווע אין די האנט, ער 
האקט זיך אריין אין עפעס און. די קאווע גיסט זיך אויס לעבן זיי, 

און ס'שפריצט נאך אביסל אויף זיי ביידע.

זיי  פון  ווער  אדער שמעון?  ראובן  רעגן  אויף  מער  זיך  וועט  ווער 

און  רעגן  אויף  זיך  וועט  ווער  און  ווייטער  גיין  און  זיין  מוחל  וועט 
אריין זאגן פאר יענעם?

וואס ס'וועט געשעהן בדרך כלל איז, אז ראובן וועט פארשווייגן און 
גיין ווייטער, און שמעון וועט זיך אויף רעגן און אפשר אויך אריין 

זאגן פאר יענעם.

פארוואס? ווייל ראובן שפירט זיך גוט מיט זיך, ס'איז אים יעצט גוט, 
ממילא קען ער פארטראגן א חסרון פון יענעם און דאס פארשווייגן 
ס'צושטערט אים נישט, אבער שמעון וואס ס'איז אים שלעכט מיט 
זיך און ער איז נערוועיז אויף זיך אליין, קען נישט פארטראגן עפעס 

וואס קלאפט נישט ווי אזוי ער וויל.

וואס מער א  זיך אליין,  זיך גוט מיט  וואס מער א מענטש שפירט 
וואס מער ער שפירט אז ער  גוט'ס,  זיך עפעס  אין  זעהט  מענטש 
איז ווערט, קען ער מער פארטראגן אנדערע וואס זענען אנדערש 

פון אים.

ער  ווייניגער  וואס  ליב,  זיך  האט  מענטש  דער  ווייניגער  וואס  און 
ער  קען  שלימזל  א  זיך  שפירט  ער  מער  וואס  ווערט,  זיך  שפירט 
און  אים  פון  אנדערש  זענען  וואס  מענטשן  פארטראגן  ווייניגער 

אוודאי נישט מענטשן וואס זענען בעסער פון אים.

געוויסע  וועגן  יענעם  אויף  אויס  פלאצט  מענטש  א  ווען  אז  דאס 
זאכן, איז די ערשטע זאך וואס דער מענטש טוהט איז, ער שרייט 
אים  ס'איז  אז  הויך  אויס  שרייט  ער  ווייטאנג'ס,  זיינע  הויך  ארויס 
נישט גוט מיט זיך, די ווערטער וואס ער שרייט ארויס איז טאקע אז 
יענער איז נישט בסדר, אבער אינטער די ווערטער ליגט אנדערע 
ווערטער וואס שרייט ארויס איך בין נישט צופרידן מיט מיך, ס'איז 

מיר נישט גוט איך בין פראסטרייטעט פון מיין מצב.

וואס רודף'ט א צווייטער, די ערשטע זאך  דאס הייסט אז איינער 
וואס ער טוהט איז ארויס צו שרייען איך בין א שוואכער איך בין 

נישט צופרידן פון מיר, און ס'איז מיר שלעכט מיט מיר אליין.

דער אייבישטער האט אריין געגעבן אין א מענטש א טבע אז ער 
האט זיך ליב צו צוטיילן מיט וואס ער האט, איינער וואס ס'איז אים 
ארום  ליב  האט  זיך,  מיט  צופרידן  איז  וואס  איינער  זיך,  מיט  גוט 
געבן  צו  ארויס  ליב  ער האט  גוט'ס פאר אנדערע,  זיין  צו משפיע 
פאר אנדערע וואס ער שפירט ביי זיך, א מענטש וואס ס'איז אים 
גוט מיט זיך זוכט נישט צו זאגן דעות פאר אנדערע און זיכט נישט 
יענעם, אבער  פייניגען  צו  נישט  וודאי  א  און  יענעם  צו פארעכטן 
איינער וואס ס'איז אים שלעכט מיט זיך, זוכט ארום צו טיילן פון די 

שלעכטס וואס ער שפירט האט פאר אלע זיינע ארומיגע.

דאס איז דער רודף, דאס איז גורם פאר א מענטש וואס ס'קען זיין 
אז ער האט גוטע מידות אבער וויבאלד ס'איז אים שלעכט מיט זיך 

זוכט ער איינעם אויף וועמען דאס ארויס צו לאזן.

זיך  זוכט  זיך אז דער רודף איז נישט א שוטה און ער  פארשטייט 



נישט צרות, איז וועגן דעם וועט ער זיך נישט אנהייבן מיט די בחורים 
צו  גיין  צו  נישט  וועט  ער  אויגן,  זיינע  אין  שטארק  אויס  זעהן  וואס 
מויל,  די  מיט  אדער  הענט  די  מיט  געבן  צוריק  אים  קענען  וואס  די 
זיי טשעפען אן  וואס ער טראכט אז ער קען  גיין צו די  וועט צו  ער 
צוריק צו כאפן, ער וועט זיכן די צדיקים וואס געבן נישט צוריק וועגן 
ערליכקייט אדער די שוואכע וואס געבן נישט צוריק וועגן שוואכקייט. 

איז  ער  אז  שפירן  קענען  זיך  ער  וועט  בחורים  סארט  די  קעגן  נאר 
גרויס אפילו ער איז אזוי קליין.

פארשטייט זיך אז דער רודף האפט זייער שטארק אז דער שוואכער 
וועט אים אויך  ווייל דאס  וועט אים פראבירן צוריק צו געבן,  בחור 
געבן א תירוץ ווייטער צו טשעפען און קענען אויף ווייזן אז ער איז 

נאך דער נעבעך וואס איז גערעכט.

אז  פארשטיין  מיר  ווען  נאך  נקודה,  די  פארשטיין  מיר  ווען  נאך 
גיבור,  גרויסער  אזא  און  בער  שטארקע  אזא  נישט  איז  רודף  דער 
נאר ס'רעדט זיך אינגאנצען פון א צובראכענע נשמה וואס זיכט זיך 
אביסל חשוב צו מאכן איז אביסל גרינגער אדורך צו לעבן און זיך א 

עצה געבן מיט זיינע רדיפות. 

איז וואס טוהט מען?  

דער ספק איז דא זייער גרויס, ווייל פון איין זייט בין איך א נארמאלער 
מענטש און איך וויל נישט רעדן אויף די שפראך פון קריגערייען אזוי 

ווי יענער רודף רעדט, און אזוי ווי יענער ווארט איך זאל צוריק רעדן 
צו אים, און נאך מער ס'איז דאך באוואוסט וואס די גמרא זאגט אין 
בבא בתרא "הנעלבין ואינם עולבין... ואהביו כצאת השמש בגבורתו", 
- ווען איינער ענטפערט נישט ווען מ'טשעפעט אים, איז ער אין די 
הויכע מדרגה פון "ואוהביו כצאת השמש בגבורתו" – ער איז פון די 
נאנטע און באליבטע ביים אייבישטער, אזא מענטש איז זוכה צו א 
גרויסע נאנטקייט און באליבטקייט ביים אייבישטער און ער קען אויס 

פוילן גרויסע זאכן דורך דעם.

מיר  רודף'ט  און  מענטש  א  דא  שטייט  זייט,  אנדערע  די  פון  אבער 
סתם, ער דערגייט מיר די יאהרן, איך האט נישט כח צו שווייגן, איך 
שטיי נישט יעצט דא אין די הויכע מדרגות, עס צושטערט מיר מיין 
טאג טעגליכע לעבן, איז וואס זאל איך טוהן? מוז איך דען ליידן? מוז 

איך דען זיין א בעל מדרגה?

זאל איך יא צוריק געבן? וואס וועט עס העלפן? און פון ווי נעם איך די 
כוחות צו דעם? און בכלל וואס איז מיט דער איסור פון "לא תיקום"?

אויף  גיין  אריבער  צו  אן  יענעם  פון  פטור  מען  ווערט  אזוי  ווי  איז 
יענעמ'ס שפראך? 

וואס טוהט מען למעשה?

אי"ה נעקסטע מאל ...

פון ווי זאל זושא האבן רוח הקודש אויב אין דעם טאג האט ער געמאכט די 
עבירה און אין יענעם טאג די עבירה   - און אזוי האט רבי זושא אויסגערעכנט 

אלע עבירות וואס דער ראש הקהל האט געטוהן.

דער ראש הקהל וואס האט פארשטאנען אז זיין מצב איז נישט אזוי פשוט, 
און דער יוד איז אויך נישט אזא פשוטער מענטש, האט אויס געבראכן מיט 

א געוויין און געבעטן א דרך תשובה פאר זיינע עבירות.

כדי צו באקומען א תיקון פאר דיין נפש בין איך נישט דער אדרעס, פאר 
דעם דארפסטו פארן צום הייליגן מגיד אין מעזריטש האט אים דער רבי רבי 

זושא געענטפערט.

*

דער אייבישטער לערנט דא אויס דעם יוד ווי אזוי מ'ווערט א כלי אין א פלאץ 
צו השראת השכינה, אזוי ווי די תורה זאגט "ועשו לי מקדש ושכנתי בתוכם" 
נישט "בתוכו" – אין דעם משכן נאר בתוכם אין די יודען, אין יעדער יוד איז 
דא א מקום אריין צו ברענגען השראת השכינה אין זיך, דער מענטש דארף 
נאר בויען דעם משכן אין זיך, די שכינה זאל דארט קענען אריין קומען, און 

דעמאלס וועט ער זוכה זיין צו השראת השכינה.

רבי חיים וואלאזענער אין נפש החיים שרייבט אויף דעם פסוק: "ככל אשר 
אני מראה אותך את תבנית המשכן ואת תבנית כל כליו וכן תעשו", איהר 
זאלט נישט מיינען אז דער תכלית פון דעם משכן איז נאר די אינדערויסנדיגע 
כלים וואס מ'בויעט אין מדבר, דאס איז נאר א דוגמא, א מוסטער, אבער 
דער עיקר איז "וכן תעשו" אזוי זאלט איהר מאכן פון ענק אליין, מ'זאל זיך אפ 
לערנען פון די משכן צו מאכן א אייגענע משכן יעדער מענטש אין זיך כדי צו 

ברענגען א השראת השכינה אין זיך.

די תורה איז נצחי אין געשריבן געווארן פאר אלע צייטן און פאר אלע דורות, 
און דאס איז די תכלית פון יעדער יוד צו בויען אין זיך א משכן פאר השראת 
השכינה, סיי אין די צייט פון די מדבר און סיי אין אונזערע צייטן און וועגן דעם 
איז געווען אזוי וויכטיג מאריך צו זיין אין די פסוקים פון דעם משכן ווייל דאס 
איז א וויכטיגע חלק און אונזער ארבעט אויף דער וועלט, אלע מאל און נישט 

נאר דעמאלס אין מדבר.

יעדע מצוה איז וויכטיג אויך ווען ס'איז נישט לשמה, און בפרט ביי צדקה וואס 
דער עיקר איז אז יענער זאל הנאה האבן און באקומען וואס ער דארף, און 
וועגן דעם זאגט די גמרא אז "האומר סלע זה לצדקה בשביל שיחיה בני הרי 
זה צדיק גמור" - אויב איינער געבט צדקה כדי זיין זוהן זאל האבן א רפואה 
איז דאס זייער א חשוב'ע צדקה, ווייל די צדקה איז זייער א גרויסע זאך און 
ס'האט א גרויסע חשיבות, דאס איז ווען מ'רעדט פון ארויס העלפן א מענטש 

מיט צדקה.

אבער ווען די תורה רעדט פון בויען א משכן, ווען עס רעדט זיך פון בויען 
א פלאץ פאר השראת השכינה, זאגט די תורה "ויקחו לי תרומה – לשמי", 
דעם  פאר  נתינה  ריינע  א  זיין  דאס  מוז  דא  לשמי",   – מקדש  לי  "ועשו 
אייבישטער'ס נאמען, נאר א נתינה פון "לי – לשמי" נאר א נתינה וואס איז 
וואס איז מיט די גאנצע  נתינה  הונדערט פראצענט לשם שמים, נאר א 
הארץ, נאר ווען ס'איז א בחינה פון "כל דכפין ייתי ויכול" – יעדער וואס וויל 
קען אריין קומען, אן צו טראכטן פון מיך אליין דעמאלס קען עס ברענגען צו 

א ריכטיגע השראת השכינה אין דעם מענטש.

המשך מעמוד ב'

 


